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 בארץ אהבתי השקד פורח
 לאה גולדברג

 
  בארץ אהבתי השקד פורח

  בארץ אהבתי מחכים לאורח
  שבע עלמות שבע אמהות

  .שבע כלות בשער
 

  בארץ אהבתי על הצריח דגל
  אל ארץ אהבתי יבוא עולה רגל

  בשעה טובה בשעה ברוכה
  .המשכיחה כל צער

 

  אך מי עיני נשר לו ויראנו
  ומי לב חכם לו ויכירנו

  מי לא יטעה מי לא ישגה
  ?מי יפתח לו הדלת

  בארץ אהבתי על הצריח דגל
  אל ארץ אהבתי יבוא עולה רגל

  הבשעה טובה בשעה ברוכ
  .המשכיחה כל צער

 

 ...אך מי עיני נשר לו

קלנר צילם: איתן

 .מ"מ גשם 82.3ר ירדו ינואבחודש 

https://shironet.mako.co.il/artist?prfid=572&lang=1


 פרוטוקול מזכירות – 09.01.19

9201/1 
 

מתן אברהם טולדו,  וידי שקד, עמית ארגוב, ,לילי לזרקביץ, אורנה תל אורזאבי רוזנר,  :נוכחים
 .תמיר סלע צביה רייטר, ,לפידות

 .עלווה מודעי :חסרים
 עידן קריסטל משקיף :

 

 על סדר היום:
 אישור סדר יום .א
 182.162. –אישור פרוטוקול  .ב
 2019תקציב קהילה  .ג

 )מוזמן: יעד ביטנר(
 פרוייקט קהילתי ארונות חשמל .ד

 (איריס אקוקה: נת)מוזמ

 אושר - 26.12.19  –פרוטוקולים   .א
 

 : 2019תקציב קהילה  .ב
, אשר נבנה על בסיס פגישות עם מנהלי ענפים ופעילויות. ככלל, 2019הציג את תקציב  יעד ביטנר

מפעילויות קהילה ₪.  3,300,000 -מקורות הקהילה בגין גביית מיסים לא השתנתה ועומדת על כ
פעילויות אלו כוללות את "בית הדר", ₪.  50,000 -הנושאות רווח, ישנה ציפייה לעלייה מדודה של כ

לשאת בגרעון עקב צפי לירידה באכלוס )יכול שפעילות זו תצטרך לעבור  2019כנן בשנת אשר מתו
 תחת כלל פעילויות ברו"ש(.  

 יאופיין בהתייחסות ובבדיקת הנושאים הבאים : 2019תקציב 
 מחיר המים ביחס לעלות אחזקת רשת המים. -ענף המים )רשת מים(  .1
 הוספת סייעת. - מרפאת שיניים .2
 התווסף לתקציב השוטף של הקהילה. - ענף הרכב .3
 בעקבות מדידות המועצה ייבדקו החיובים. -ארנונה .4
 חיובי מים. –נוי אגודה  .5
 בדיקת מערך הבריאות. –ברו"ש  .6
 תיבדק אפשרות לשיתוף פעולה עם קיבוצים שכנים. -מכבסה  .7

 סיכום:
הילה של )לאחר השקעות בענפי הק₪  450,000-מתוכנן להסתיים עם עודף של כ 2019תקציב 

 ₪(. 250,000ובצ"מ של ₪  300,000
 
 הוחלט:

 לאשר את התקציב ולהעבירו לאישור שיחת קיבוץ. .1
להעביר ההחלטה על ייעוד העודף לשיחת קיבוץ עם המלצת המזכירות להפחתת  –עודף תקציבי  .2

 מיסים.
  



 פרוייקט קהילתי ארונות חשמל: .ג
הציגה בפני המזכירות את הרעיון בדבר טיפול ויזואלי )ציור ועיטור( בארונות  איריס אקוקה

 החשמל )פילרים( שהוצבו בחצר הקיבוץ במסגרת שיקום תשתיות.
מטרת הרעיון, מעבר לטיפול בפילרים, היא יצירת פרויקט קהילתי, בו אנשים חוברים יחדיו, מתוך 

פילרים הפוגעים  58–חצר הקיבוץ יוצבו כרצון לעשייה משותפת לטיפוח סביבת המגורים. ב
 במראה החצר הקיבוצית.

התגבש לו צוות שמתכוון להוביל את תהליך הטיפול הויזואלי: סאני ורסנו, יואב הראל, לילי 
 אור, ואיריס. -, אורנה תל'לזרקביץ

הצוות חברים המעוניינים לקחת חלק ולהיות שותפים בעשייה זו יכינו סקיצות ,אותן יגישו לאישור 
שימוש לעיטור  ירוכזו אצל חברי הצוות רעיונות, שניתן יהיה לעשות בהם ,המארגן. במקביל

עבודה הנדרשים ויתאם עם החברים את הארונות ההפילרים. הצוות המארגן ידאג להספקת חומרי 
  לצביעה.
 הוחלט :

 המזכירות מקדמת בברכה את היוזמה וקוראת לחברים להצטרף לפרויקט.  
 .2019הפרויקט יקבל ביטוי כספי בתקציב השקעות קהילה         

 
 רשם :  זאבי רוזנר

 
 

 עדכון ממערכת הבריאות
 

חמים  איחולי הצלחה –את עבודתה כאחות במרפאתנו  הדס שאשאבשעה טובה ומוצלחת החלה 
 .מכולנו

 
 :שעות הקבלה במרפאה

  8.30-11.30 -יום א'  
 על פי תיאום מראש בלבד. 17.00-20.00קבלת רופא  8.30-11.30 -יום ב'  
 המרפאה סגורה. -יום ג'  
  8.30-11.30 -יום ד'  
 על פי תיאום מראש בלבד. 16.00-18.00קבלת רופא  10.00-13.00 -יום ה'  

 את מועדי לקיחת הדם נפרסם בהמשך.
 

 המרפאה.לנסיעות הבריאות בימים א', ג' וה' יש להירשם מראש אצל יעל מלכה במזכירות 
 

 ועדת הבריאות החדשה החלה את פעולתה.
השתתפו אבנת רומבלסקי, אורי ברקת, זאבי רוזנר, נטע קריספין, סוזי אפרתי,  27.1.2019-בישיבה ב
 רינה קרן.

בישיבה פרשנו )זאבי ואני( בפני חברי הוועדה את תחום העיסוק של הוועדה ועדכנתי את החברים 
. עם שובי מהחופשה נעסוק בנפרד בכל אחד מהתחומים 1.9.2018 -במעשי מתחילת עבודתי ב

 הרלוונטיים.
 כמו כן, נבחר מתוכנו תת צוות שיצורף לאמנון זלינגר ויחד יטפלו בצרכי בעלי צרכים מיוחדים.

 
 

 הרבה בריאות
 אורית גלאור מנהלת בר"וש

052-4475453 
  



 16.1.2019 –פרוטוקול ועדת קליטה 
1/2019 

  .רוזנר, בועז קפלן, אבנר דביר, מעיין צאוזמר שינדלר, יחיעם יוגב, דקלה אפרתי חומסקי, אורית זלינגרזאבי  :נוכחים
 .עמליה גולדברג, דני אלבירט, צביה גרשוביץ: חסרים

 

 על סדר היום :
 עדכונים .א
 בנים נקלטים בדירות קהילה .ב
 הסדר הביניים ושיוך מגרשים לבנייה .ג
 משפחת מירז לקליטה .ד

 

 עדכונים: .א
בהמשך להחלטה שהתקבלה בפגישה  –בית התאילנדים הדרומי )מדרום לזוהר ויפעת ברוידא(  .1

 הקודמת, הבית יפורסם באמצעים השונים ויוצע לשיוך לבנים ולתושבים שרשומים לקליטה.
-נערכו שתי פגישות עם יורשים שאינם חברי קיבוץ. הייתה היענות יפה, הגיעו כ –פגישות עם יורשים  .2

במפגשים הוצגו ליורשים ההחלטות בנוגע לשיוך והוסבר להם כי לא נוכל לשייך דירה  משפחות. 30
 למי שאינו חבר קיבוץ. 

אנו מתכננים לערוך כנס לבנים המתעניינים בקליטה. לצורך כך הוצאנו בקשה  –בנים מתעניינים  .3
בנות ובקרוב להעברת פרטי קשר של ילדיהם. אספנו רשימה של בנים ו 45להורים של בנים עד גיל 

נשלח אליהם פרטים והזמנה לכנס. במקביל ועדת צעירים ממשיכה לפעול ליצירת קשר עם הבנים 
 (, שגם הם פוטנציאל לקליטה עתידית.30הצעירים )אחרי צבא ועד גיל 

 בנים נקלטים בדירות קהילה .ב
לפני הקבלה ₪  300,000כפי שפורסם בעלון האחרון, המזכירות החליטה כי נקלטים בדירות קהילה יפקידו 

 לחברות כמקדמה על חשבון תשלום למינהל בגין השיוך. 
 הוחלט:

משפחה שלא תיכנס להסדר המוצע, ההסכם בדבר שכר הדירה כמקדמה יבוטל ויהיה עליה לפנות את 
 הדירה המיועדת לשיוך.

 

 הסדר הביניים ושיוך מגרשים לבנייה: .ג
מגרשים לבנייה מידית. ישנה קבוצה שכבר ערכה הגרלה בעבר בנוגע  8נכון לעכשיו ועדת תכנון סימנה 

לסדר הבחירה. תיקבע פגישה עם המשפחות שבקבוצה ותינתן להם אפשרות להיכנס להסדר הביניים 
 ולבנות על המגרשים. 

 הוחלט:
מכן המגרשים יוצעו לשיוך לציבור בתוך חודש מיום הפגישה על המשפחות להודיע על החלטתם. לאחר 

  הבנים.
 משפחת מי רז לקליטה: .ד

סיוון ורן מי רז מתגוררים בבית המשפחה, יורשים של שלמה סלומון. עברו את תהליך הקליטה והסדירו את 
 צו הירושה.

 הוחלט:
 בני הזוג יזומנו לוועדה ולאחר מכן הוועדה תבקש את אישור המזכירות להעלות אותם לשיחת קיבוץ

 ולקלפי.
 

                   רשמה: אורית זלינגר



 מהנעשה ב"חברותא"
 סקירה בעלון הנה הזדמנות לברך על היש, ולהסתכל קדימה.

יש לנו נסיעה שבועית ל"ביג", המאפשרת לנסוע להתאוורר או לקניות, גם לאלה מבינינו שאינם  -אז 
גבי מנהלת את העסק ונהגים מתנדבים מסיעים. כל הכבוד ותודה רבה מאתנו,  נוהגים. בשקט בשקט

 הנהנים.
יש לנו מפגשי יום ו' בהם אנו מציינים את ימי ההולדת של ילידי החודש בהרמת כוסית, כיבוד קל 

 ללורה מיינצר וההתרגשות הייתה גדולה. 95והרצאה. השבוע ציינו יום הולדת 
ערב מוצלח מאד , שמענו מאיריס על דמותו של א.ד. גורדון בהרצאה לאחרונה חגגנו את חנוכה ב

שהייתה מוגשת לעילא ולעילא, ראינו סרט דוקומנטרי שעסק בקונפליקטים ביחסי הורים בנים, נסענו 
לתערוכה של ג'ו קנטור, בה הוצגו תמונות מהתקופה שחי אצלנו בקיבוץ, והיה נעים לשמוע, שהוא זוכר 

שבוע האחרון שמענו את סיפורו המרתק של רן כהן על עלייתו ארצה, השתלבותו לטובה תקופה זו. ב
 בחיי הקיבוץ והפוליטיקה בארץ.

בתכניתנו לצופף קצת את המפגשים, אנו שוקלים לעשות בשיתוף עם ועדת תרבות "קפה  -ומה לעתיד 
קר אנו רוצים אינטרנט" שיכלול הדרכה בכל פלאי הטכנולוגיה, בהם אנחנו מתקשים להשתלב. והעי

 .מסיבת פורים כמו פעםלערוך לעצמנו 
 אז בואו נשמח ונשתה עד דלא ידע.

 
 

 03.02.2019 - שיחת קיבוץ וטוקולרפ
2/2019 

 חברים. 25 :נוכחים
 אמנון זלינגר  יו"ר:

   זאבי רוזנר  :מזכיר

 : על סדר היום
 .2019תקציב קהילה  .1
 קמינים. .2

 

 :2019תקציב קהילה  .1
הסביר את התהליך לבניית תקציב הקהילה הכולל מפגש עם מנהלי  זאבי רוזנר –מנהל הקהילה 

 פעילויות ובסופו של תהליך המלצת המזכירות לתקציב המוגש לאישור שיחת הקיבוץ. 
 ₪. 400,000 -הציג את התוכנית הכוללת עודף תקציבי של כיעד ביטנר 

 

 :יאופיין בהתייחסות ובבדיקת הנושאים הבאים  2019תקציב 
 מחיר המים ביחס לעלות אחזקת רשת המים. -ענף המים )רשת מים(  .1
 הוספת סייעת. -מרפאת שיניים .2
 התווסף לתקציב השוטף של הקהילה. - ענף הרכב .3
 בעקבות מדידות המועצה ייבדקו החיובים. - ארנונה .4
 חיובי מים. –נוי אגודה  .5
 בדיקת מערך הבריאות. –ברו"ש  .6
 .פעולה עם קיבוצים שכניםתיבדק אפשרות לשיתוף  -מכבסה  .7

 

 דיון :
הייתה התייחסות למכבסה על היותה גרעונית בגין חיובים מיותרים כמו כן, האפשרות ליצור  .א

 הכנסות מקבלת לקוחות חיצוניים.
עלתה בקשה לבטל את מס איזון ואין צורך שחבר יפרוס את הכנסותיו לשם גביית מס האיזון.  .ב

הוסבר שביטול מס איזון יוצר אי שוויון, כי לא כולם משלמים יש לדגול בפרטיות החבר. מנגד, 
 באותה מידה ולכן לא כולם ייהנו מכך באותה מידה.



צריך לבצע השקעות. הוסבר שבתקציב הקהילה המוגש לאישור ישנו סכום מסגרת של  .ג
המיועדים להשקעות בקהילה, על בקשות של מנהלי פעילויות, אותן תאשר ₪  300,000

 ל פי סדרי עדיפויות.המזכירות ע
השקיפות המלווה באינפורמציה הולכת ומשתפרת יחד עם זאת מתבקש להביא לשיחת קיבוץ  .ד

 את :
 ממדרג השימושים. 26%תקציב השקעות בתשתיות המבוססות על העברת  .1
 , טלפוניה ואינטרנט.YESפעילות תקשורת הכוללת את  .2
 חשמל כפר מנחם בע"מ.תוצאות  .3

 הוחלט :
 .2019קהילה לאשר את תקציב  .1
 .הורדת מיסיםלהעודף התקציבי  ד אתהמזכירות לייע מלצתהתקבלה ה .2
 המזכירות תגבש הצעה להורדת המיסים, ההצעה תכלול: .3

 סוגי המיסים שיופחתו ושיעור ההפחתה בגין כל סוג מס.  .א
 פריסת הפחתת המיסים לאורך שנת התקציב.  .ב

 

 קמינים : .2
קמיני עץ לבין חברים הסובלים מהפעלת הקמינים. אין ישנו חיכוך בין מפעילי  מזה תקופה ארוכה

עוררין על כך שהפעלת קמינים, גם תקניים, יוצרת עשן וריח. המזכירות דנה בעניין וההחלטה 
 שהתקבלה היא, שיש למצוא פתרון לסוגיה זו. לבקשת חברים העניין עלה לשיחת קיבוץ.

 דיון :
צפיפות הבתים היא גבוהה אינה במקומה  חברים טענו, שהפעלת קמין עץ במרחב הכפרי, בו

ויוצרת פגיעה באיכות החיים. חברים אחרים טענו שהפגיעה היא יותר מאשר פגיעה באיכות החיים, 
אלא פגיעה קשה בבריאות, עד כדי חוסר היכולת להיות סובלני כלפי מפעילי הקמינים. בהמשך 

 המועצה האזורית יואבמר שכרגע לקו זה הוסבר, שיש להשבית את הקמינים לאלתר. בנוסף, נא
לא יכולה לתת מענה לטיפול בנושא והטיפול הוא של כל קיבוץ בהחלטותיו הוא. בניגוד לנאמר 
להשבית את הקמינים לאלתר היו חברים שבקשו לעשות זאת בהדברות ולא לקבל החלטות חד 

 צדדיות.
 הוחלט :

 בעד / נגד. –בכפר מנחם להביא להצבעה בקלפי את ההחלטה: איסור הפעלת קמיני עץ 
 

 רשם:   זאבי רוזנר

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 איליה אלמן –מפגע ארובות הקמינים צילם והביא לדפוס 



4/2/19 

 כתב: גידי קרון
  לשכן יש קמין אבל דווקא הבית שלך מלא עשן?

בקמיני החליטה שיחת הקיבוץ להביא להצבעה בקלפי הצעה לאסור שימוש  3.2.19אתמול, יום ראשון 
 עץ בפר מנחם.

בשיחה תיארו חברים, בין היתר, את הסבל הנגרם להם משכניהם בסביבת מגוריהם, את המצוקה בה 
הם נמצאים בשעות הדלקת הקמינים ואת יחסי השכנות שנהרסו כתוצאה מכך. עבור חלק 

 מהמשתתפים שנכחו בשיחה, זאת הייתה פעם ראשונה שהם נחשפים לסבלם.
 לדוגמה:

לי עשן הביתה זה גורם למחנק והדבר הראשון שאני רוצה לעשות זה לצאת מיד החוצה  "אם נכנס -
 לנשום אוויר נקי, אבל זה בלתי אפשרי,כי גם מחוץ לבית שלי יש עשן. אני לא מסוגלת יותר!"

כך הרבה זמן מהסבל של שכניך" ולראיה,ישנן משפחות שהפסיקו את -אתה לא יכול להתעלם כל -
 המצפון האישי וללא צורך בהחלטה בקלפי. השימוש בקמין בגלל

"תמיד יכול להיווצר מצב של סכסוך כזה או אחר בין שכן אחד לשני, אבל מצב בו כמה בעלי קמינים  -
 משפחות? זה לא יתכן!" 20-30יזהמו את האוויר ויגרמו לסבל ל 

 

הנגרמת  לדעתי, כשאנחנו באים לדבר על נושא קמינים המופעלים על עץ ועל הפגיעה באחרים
בתקנות חוקי הבניה? במתן  -כתוצאה ישירה מכך, אנחנו צריכים לבחור היכן להתחיל ובמה להתמקד

 פיצוי על פירוק קמין ובנזק הסביבתי? בפגיעה הבריאותית בשכנים? איפה נתחיל?
המכנה המשותף צריך להיות ראשית הבנה כי לא כולם נפגעים במידה שווה, אבל  נקודת ההתחלה,

מנחם יש כאלו שהפגיעה בהם היא ברמה כזאת, שלא ניתן להמתין עוד דקה אחת ולא ניתן בכפר 
להשלים , או להיות סובלני, אפילו לא יום נוסף. לכן, עלינו לעמוד מאחוריהם ולעצור את הפגיעה 
וכמי שבחרו לחיות בקיבוץ, בחיי קהילה עם ערבות הדדית מסוימת עלינו להיות ערבים 

מים סבלם של חברים נסתר מהעין, אולי בגלל הנימוס והחינוך שקיבלו לא ירימו לפע לתחושותיהם.
קול, לא יפגינו ופשוט ימתינו שהמוסדות יטפלו במקום להיגרר לסכסוך שכנים, אולי כי חיי הקהילה כן 

 חשובים להם ולכן לא ימהרו להוביל מחאה צודקת.
עומדים כעת במבחן חברתי )ולדעתי הוא גם דברים נוספים שנאמרו בשיחה: אנחנו והמזכירות בראש, 

מבחן גורלי( על אופייה של הקהילה שלנו. בהתחשב בעובדה, כי יש בינינו כאמור חברים שהסבל שלהם 
קשה מנשא וכי הדבר לא צפוי לעבור ללא תגובה, נשאלת השאלה מה תהייה התגובה? האם נצליח 

ית אחת בכפר מנחם ולהימנע ממצב של כקהילה לקבל החלטה שתשמור ותחזק אותנו כרקמה אנוש
 שיגורי אכיפה ופיקוח אחד כלפי השני?)לארובה, למרפסת או לפרגולה, אין לזה סוף(

עליו אנחנו  בקרב כל חברי הקיבוץ ותושביו צריכה להיות הפנמה של המצב הקיים
נכון ידי. מדברים, בו ישנם בינינו נפגעים שחייהם הפכו לסיוט מתמשך ונדרשת החלטה על שינוי מ

לעכשיו, גם אם אינך נפגע/ת באופן ישיר, אף אחד מלבדך לא יכול להבטיח לך, שמחר לא יחליט 
השכן הפרטי שלך להכניס קמין אליו הביתה ולמלא בעשן גם את חדר השינה של הילד שלך 

 ובהצבעה נגד את/ה מגן/ה גם על עתיד המשפחה שלך.
 נאכוף את ההחלטה? לכל אלו נגיע בהמשך. לאיזה הסדר זה יובל? האם יהיה פיצוי? איך

 קודם כל צריך להצביע נגד. לעצור את הפגיעה ולאסור שימוש בקמין עץ ומשם נוכל להתקדם!
 

  



 .רונן סעידי )בעל קמין( הביא לדפוס מסמך, שהופק בכפר אדומים, אודות השימוש בקמינים
 לדבריו : "המסמך בהחלט מייצג את הכיוון אלי אני שואף".

 
 

ענבל דואק, כפר אדומים -מבעד למסך העשן    
מחלוקות יישוביות נפיצות שנראות כבלתי ניתנות לגישור, יכולות להגיע בתהליך נכון להסכמות 
של הבנה והתחשבות. כזה היה התהליך בכפר אדומים סביב סוגיית קמיני העץ שצצו בכפר, 

 לשכניםוהביאו איתם חום נעים וחסכוני בתוך הבית וגם עשן וריח 
כברחבי הארץ השונים, כך גם בכפר אדומים, צצו להם בחורפים האחרונים לא מעט ארובות קמיני עץ 
כפטריות אחרי הגשם. אולם בעוד בעלי הקמינים מתענגים על חום האש הבוערת, חשו תושבים אחרים 

 נפגעים מריח העשן.
ויות. האחד רוצה לחמם את ביתו החיכוך היה בלתי נמנע, והשיח הציבורי הראשוני הפך לשיח של זכ

בקמין שהוא לגיטימי על פי החוק במדינת ישראל, והשני רוצה ליהנות מאויר ללא ריח עשן, גם על פי 
חוק. לשמחתנו הדיון "הנפיץ" פגש את קהילת הכפר כשהיא כבר למודת ניסיון בהתמודדות עם סוגיות 

 וגר ומצמיח מאוד בשנים האחרונות.חברתיות רגישות לא פחות, שהניבו שיח קהילתי עמוק, ב
וכך, אחד התושבים שחש נפגע מריח העשן, זימן לביתו פגישה בין בעלי קמין מחד, ואנשים שריח העשן 
הפריע להם מאידך, זאת על מנת לאפשר שיחה שיש בה הקשבה כנה ולא עמידה על זכויות. מחווה 

קהילתיות בעניין השימוש בקמיני עץ  זאת פעלה כמטה קסם, והערב הוליד שלד ראשוני של הסכמות
 בכפר.

מכאן קצרה הדרך לערב קהילתי רחב משתתפים )כמה עשרות( שחולקו לשולחנות עגולים )בכל שולחן 
ישבו בעלי קמין ו"נפגעי עשן"(, ודנו בכל סעיף וסעיף במסמך הראשוני שגובש, והוסיפו או שינו על פי 

אוירה של הבנה ורצון טוב, ואפשרו פשרה במחלוקות שנראו ראות עיניהם. הדיונים בשולחנות יצרו 
 לכתחילה בלתי ניתנות לגישור.

את תוצרי הערב עיבד צוות מצומצם יותר שניסח לבסוף "אמנה חברתית לשימוש בקמיני עץ בכפר 
אדומים". האמנה פורסמה בכלי התקשורת היישוביים וניתנה לציבור שהות להשיג על המסמך או 

 שקלול כל ההערות אישרר ועד ההנהלה של כפר אדומים את האמנה. להגיב. בתום
כך נולד לו מסמך הבנות שהוא למעשה הגדרה מוסכמת של כללי שימוש בקמינים, המאפשר לתושבים 
להתחמם כראות עיניהם אולם באופן המתחשב ביותר בזולתם. בין היתר, עסקה האמנה בשעות 

העץ וברמת הלחות שלו, ובאחריות בעלי הקמין לבדוק את  ההדלקה המקובלות, בגובה הארובה, בסוג
עמידות התנור בתקן. לבסוף קבעה האמנה שמחלוקת בין שכנים, אם וכאשר תתעורר, תיפתר בשיח 

 פתוח בין שכנים ובמידת הצורך בגישור מקצועי.
 

 ואלו הן ההסכמות
הקהילתיות שנוסחו עם החורף הממשמש ובא נשלחו לכל תושבי הכפר תזכורות בדבר ההסכמות 

 וגובשו בחורף שעבר:
 

 אדומים בכפר עץ בקמיני לשימוש חברתית אמנה
חימום באמצעות קמין עץ הינו חוקי אך עלול לגרור פגיעה בשכנים ואף זיהום אויר, בייחוד בשימוש לא 
 נכון בו. האמנה קובעת שאף שאין זאת הדרך המועדפת לחימום הבית, יש לתושבי כפר אדומים הזכות
להשתמש בקמינים. מאידך, עומדת הזכות לאנשים לנשום אויר נקי ללא ריחות לא נעימים. אי לכך 

   מצופה מבעלי הקמין שהשימוש בו יהיה אחראי ומתחשב כמפורט להלן:
השימוש יהיה אך ורק בקמינים בעלי תו תקן ישראלי המבטיח מבנה קמין המאפשר פליטת חלקיקים 

ראו נספח לאמנה(. אנשים שיש ברשותם  – 1368 לתנור המוסק בעץ הינו מועטה יותר )התקן הישראלי
 יוודאו עמידת התנור הקיים בדרישות התקן. 2016-קמין שאינו תקני נכון ל

 גובה ומבנה הארובה יעמדו בדרישות התקן ויתחשבו בתנאי הסביבה ובבתים הסמוכים.
לחות ויוודא כי לחות העץ אינה עולה על יש להשתמש בעץ יבש בלבד. בעל קמין יחזיק ברשותו מד 

 . עצים יאוחסנו במקום יבש מגשם וללא מגע עם הקרקע.20%
יש להשתדל לצמצם את זמני השימוש בקמינים למינימום ההכרחי. קמין יופעל בשעות החשיכה 

 וכשמזג האוויר קר משמעותית.



הקמינים להפחית את כמות  באזורים בהם יש ריכוז של מספר קמינים ייעשה מאמץ מיוחד של בעלי
 העשן.

הקמין לא יהיה אמצעי חימום יחיד. ייעשה מאמץ לסייע לאנשים שידם אינה משגת לרכוש אמצעי 
 חימום נוסף.

שעתיים לפני שבת כדי להפחית את כמות העשן הסמיך -בימי שישי הדלקת הקמינים תעשה כשעה
 קי לציבור הפוקד את בית הכנסת.הנפלט בהדלקה הראשונית וזאת על מנת לאפשר אויר יותר נ

במקרים רבים העשן גורם מטרד לשכנים, בייחוד אם קיימים מספר קמינים סמוכים. אדם הרואה עצמו 
 נפגע מעשן קמינים ינסה לדון עם שכניו ברוח טובה תוך התחשבות הדדית.

ועד ההנהלה יפעל  במקרה וניסיונות ההידברות בין שכנים לא הועילו, ישקלו השכנים להסתייע בגישור.
 להקמת מאגר מגשרים בכפר, שיסייעו בהתנדבות לייצר הסכמות בסכסוכי שכנים.

 במידה ולא הועילו ההידברות והגישור, הוועד יטפל בעניין לאכיפה מול הרשויות.
 המזכירות תפרסם את נוסח האמנה בכלי התקשורת היישוביים בכל שנה מיד לאחר חג הסוכות.

  

 י הזולתלעמוד לרגע בנעל
התהליך כולו היה עוד תזכורת חשובה לכך שעל מנת להגיע להסכמות צריך מפגש אמיתי בין אנשים, 
מפגש המוליד הקשבה הדדית עמוקה והבנה של האדם את צורכי זולתו. מפגש שאיננו מעמד הצהרת 

יו. מפגש כזה זכויות והתנגשות עמדות, אלא ראייה אמיתית של הזולת וניסיון לעמוד ולוּ לרקע קט בנעל
 מרחיב את הלבבות, מאפשר באמת לראות את האדם שממול, וממילא יוצר רצון טוב ונכונות לפשרה.

 

אדומים-ענבל דואק היא ראש תחום הקהילה בכפר  
 

 

 

 

 

 

 

       



 עבר הווה ועתיד כפר מנחם
 

 זה פינה לכפר מנחם בראי הזמן שחלף. נייחד בעלון 80 -לאורך שנת ה
בפינה יובאו זיכרונות, וסיפורים מהעבר, אך גם ניתן מקום להתייחסות להווה וגם 

 למשאלות ותקוות לעתיד.
 

 אשנב לימים ראשונים
כרית'. ראשוני החברים חיו ב'הדר' מאפריל -מייסדי הקבוץ היו חברי גרעין 'אמריקה

המייסד חברים נוספים מפולין, ארצות הברית וקנדה ויחד הם חיו כקיבוץ שמנה . בהדרגה הצטרפו לגרעין  1933
 חברים. חלמו והכינו עצמם לעליה על הקרקע. 100 -כ

 

 עלו המתיישבים הראשונים על הקרקע וקיימו את טכס הזריעה הראשונה.  6.12.1939 –ב 
כפר מנחם לקליטתם של שאר  חברים התגוררו בתוך החומה )במיקום המשחטה( והכינו את שטח 40 –כ 

 ב'הדר. בינתייםהחברים והילדים, שנשארו 
הימים הראשונים התאפיינו בהתלהבות גדולה ובאמונה יוקדת של החברים בכוחם להפוך את הגבעה הסלעית, 

 –הטרשית והקרחת לישוב פורח. כנאמר במגילת העלייה לקרקע 
. הושטנו לך את ידינו הנוקשות, ובנו האמונה, כי פניך "באנו אליך, כפר מנחם, ופניך אפורים כפני אדמתך..

 האפורים יוצפו אור שמש של האדם הפועל והיוצר..."
 

שפניה, לול, גן ירק, ברווזיה, משתלה, רפת ובהמות עבודה ופלחה )גם  –הענפים הראשונים של הקיבוץ היו 
 חברות עבדו בענפי המשק החקלאי( 

איפה יקום המחנה שלנו? מתי יקדחו? מתי ניטע? מתי נשיג  –מידיות השאלות המרכזיות היו שאלות קיום 
 טרקטור שני? כיצד נדאג לביטחון שוטף ונשיג נשק? מה יהיה עם חברים שעובדים במחנות הבריטים וכיו"ב.

נקבעה סופית הגבעה הדרומית )בה אנו חיים היום( לנקודת הקבע, זריעת תבואות החורף  1939בדצמבר 
כבר הותקן חשמל באוהלים,  1939דונם במשתלה והוקמה שכונת הוובלים. במרץ  200מה,  נזרעו הראשון נסתיי

 נאפה הלחם ראשון במאפיה שהוקמה, ונקצר הקציר הראשון של בקיה בשדה.
החברים החלו לרקום תכניות על עתיד המקום למשל, הקמת אמפיתאטרון ובראשו בריכה לשחייה והשקיה. הם 

לספורט, על טיפוח גינות נוי ושתילת חורשות עצים, ועל ואפשרויות תקשורת איתות  חלמו על שטח מיוחד
 ליישובי האזור ועוד.

 

הופיע עלון הקבוץ הראשון. היה זה עלון קיר, שפורסם בכתב יד אחת לשבועיים ונתלה על הלוח  15.12.1939 -ב 
 בראשית ואמצע כל חודש

 
 
 

 שהתפרסמו בעלון זה:מצורפים, להלן,  קטעים קצרים ממאמרים 
 גרישקה )אבא של שלומי גרבר( –הגענו עד הלום 

 

 

 

 
הביאה לדפוס יהודית אפרתי על סמך רשימותיהם  של אברהמ'ל  ברוידא ז"ל מתתיהו שור ז"ל ונחום שור ז"ל. 

 ליקטה מהארכיון אוכמה אבירם.



  
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 חשיפת הסליק של הארכיון
הסליק, שעל קיומו והיכן הוא צריך  19.7.11–מתחת לרצפת הארכיון נחשף ביום שלישי האחרון ה

להיות סיפרה רחלה ברוידא ז"ל בסודי סודות לילדיה ולצבילי. גם חיים מילר אישר את הסיפור. 
מטר אורך רוחב וגובה, עם פתח כניסה  3.5החדר שנחשף הוא חדר מרובע בגודל של בערך 

ס"מ. פתח הכניסה לסליק נמצא כמטר  70-מרובע שעליו יש מכסה מברזל יצוק של כעליון קטן 
 מתחת לרצפת הארכיון, בפינה הדרום מזרחית של הבניין.

למזלנו, מיקום הסליק עליו סיפרו רחלה וחיים היה מדויק ולכן בחפירה הראשונה מצאנו את 
 פיתחו. 

 
 



 סיפורו של הסליק שלא הוסלק.
של המאה הקודמת חדר תת קרקעי שאמור  46-ל 42הארכיון נבנה בין השנים מתחת לרצפת 

 היה להסליק בתוכו נשק ותחמושת. 
בכפר מנחם, מכל מיני סיבות )סודיות( הסליקים של הנשק היו כולם מחוץ לקיבוץ, בשדות 

 הקרובים למשק. רק חברים בודדים ידעו את מיקומם.
 מסיבה זו אולי הסליק הזה לא הוסלק.

 
 אהרון ושלמל'ה ברוידא

 
על הסליק כמרתף לבית הילדים )קבוצת אילה(,  46הארכיון, שנבנה אחרי שנת  -באולם עצמו 

 אוכסנה בזמן מלחמת השחרור, התחמושת, בעיקר כדורים של הקיבוץ.
 

מקום זה שימש את ילדי הקיבוץ שהתגנבו לשם מבעד החלונות הצרים, וגנבו כדורים, שמהם 
 פה או המקרונים.הוצאו אבק השרי

באחת הזחילות פנימה נתפסו שני ילדים )דן סטניצקי ואהרון ברוידא( ע"י חיים מילר. כל 
 הכדורים שהיו בידי ילדי הכיתה )עופר( והוסתרו במקומות שונים, נאספו והוחזרו לחיים מילר.

 

 אחרי תקופה מאוד קצרה פונה המקום והפך למתפרה ואחר כך לארכיון .
ם ידעו את מקומו המדויק של הפתח, ועוד פחות אנשים ידעו שמעולם לא הוסלק אנשים בודדי

 בו נשק.



 מה הסיפור שלך?
ראשית תודה לכל אלה ששיתפו ושלחו סיפורים עד כה. אנו עדיין ממשיכים לחפש סיפורים אודות חיינו 

מתוך סיפורו של כאן, בעיקר מהעשורים האחרונים. כדי להמחיש מה אנו מחפשים, בחרנו בקטע קצר 
"הרפתקאות השביעיה הסודית". )הופיע בקובץ סיפורים שהוצא לקראת יום הילד  אמציה ברעם:

1982 ) 

 
שיש בו זיקה לכפר מנחם ולקהילה החיה בו, זה  –אם יש לך סיפור מעניין, מוזר )קצת...( או מצחיק 

 לכתובת:  הזמן לרענן את הזיכרון, להעלות אותו על הכתב ולשלוח אלינו במייל,
uzan76@gmail.com      

 .וזאת בתמורה לכוס תה –ניתן גם להזמין אותנו שנקשיב לסיפור ונסייע בכתיבה 
הסיפורים יועלו לאתר כפר מנחם וחלקם ישולבו בספר סיפורי המקום 

 לכפר מנחם. 80-האמור לצאת במסגרת שנת ה
 
 

 חברי הצוות: אסף אוזן, נדב קרן, מור רפפורט, אוכמה אבירם. 
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 קירות מספרים
 

שנה יצרה ז'וז'י שינדלר ארבעה קירות קרמיים עבור מבנים שונים בקיבוץ. כל אחד מהם  30לפני 
נוצר במיוחד עבור המבנה שאותו הוא מקשט ולכל אחד סיפור משלו. לאחרונה עברו שניים 

 חדשים וקיבלו משמעות מחודשת.מהקירות למיקומים 
 

יצרה ז'וז'י ארבעה קרות: קיר המדגרה, קיר  1988בשנת 
בספרייה של צפית, קיר על כיתת הלימוד בספארי וקיר 
בכניסה למפעל הקרמיקה. שני הראשונים נשארו במקומם, 
אך השניים האחרונים מצאו להם מקום חדש. ז'וז'י מספרת 

 על הקירות ועל המעברים.
נולד מאהבה של שני אנשים שאהבו  בספארי"הקיר הקרמי 

", מספרת ז'וז'י על הקיר את מה שהם עשו ואהבו ילדים
הקרמי שהועבר הקיץ מקיר כיתת הלימוד בספארי אל 
מקומו החדש בבית ספר האלה. גדי פטיש ז"ל פנה לז'וז'י 
בבקשה להכין קיר עם חיות עבור מבנה כיתת הלימוד 

ופתעתי", נזכרת ז'וז'י, "כי לא הכרתי החדשה. "שמחתי וה
את הפן האמנותי של גדי. ראיתי בהזמנה הזו בקשה 
להנצחת מפעלו. בהתרגשות התחלתי לשבת בספארי 
ולצייר את החיות. גדי כבר היה אז חולה ולכן עבדתי מהר. 
הכנתי דגם של הבניין עם הקיר וגדי התלהב ואמר, 'זה 

 5לעבודה'. עבדתי ימים ולילות על קיר, שהיה כמעט בגובה  הרבה יותר יפה ממה שחלמתי, קדימה
 מטרים".
הורכב הקיר. גדי נפטר  1988באוגוסט 

. מאז המשיך הספארי 1989בינואר 
להתקיים, אך הרוח החיה שמאחוריו 
אבדה. לאחר גלגולים שונים ושנים של 
הזנחה, הוחלט להרוס את המקום. 
"כשנודע לי שהולכים להרוס את 

ואיתו את המבנה, חיפשתי הספארי 
בית חדש לקיר שלי. פניתי למועצה 
ולבית ספר האלה והוחלט להעביר את 

, 2018הקיר לבית הספר". באוגוסט 
שנה לאחר הרכבתו על המבנה  30

בספארי, הורכב הקיר על מבנה בבית 
 ספר האלה. 

 

את הקיר שקישט את הכניסה למפעל 
הקרמיקה יצרה ז'וז'י באותה השנה 

המפעל. הקיר מספר את תהליך  בהזמנת
הכנת  –העבודה במפעל על שלביו השונים 

התבניות ליציקות, ציורי היד על הכלים, 
התזת הגלזורות, שריפה בתנורים ומכירה. 
גם תהליך העבודה במחלקה 
הארכיטקטונית מקבל מקום בקיר. חלק 
מהדמויות הן דיוקנאות של חברים שעבדו 

 במפעל.



של המאה הקודמת, במטרה לספק עבודה לחברים שכבר  60-קם בשנות המפעל הקרמיקה שלנו הו
לא יכלו לעבוד עבודה פיזית בחקלאות או בענפים אחרים בקיבוץ. במבנה גדול שגגו עשוי פח החלו 
החברים לייצר כלי קרמיקה, ועם הזמן הלך הביקוש וגדל, והמפעל היה חלק מתעשיית הקרמיקה 

ד מחלקת הייצור הקים משה סעידי מחלקה לקרמיקה שהתפתחה בארץ באותן השנים. לצ
 ארכיטקטונית. ז'וז'י עבדה לצידו והתמחתה בתחום.

 
עם השנים ירד הביקוש לייצור 
מקומי והמפעל נסגר במהלך שנות 

נשאר על  , אך הקיר של ז'וז'י90-ה
מקומו. לאחר העברת משרדי 
הקיבוץ והנהלת החשבונות למבנה 
המחודש, התבקש לקשט את 
קירותיו ביצירה מקומית. ז'וז'י 
הרימה את הכפפה וביקשה להעביר 
את הקיר ממבנה מפעל הקרמיקה 
אל בית המוסדות. הקיר הועבר 
בעזרתו המיומנת של דור סעידי, 
וכעת נראה כאילו נוצר במיוחד 

 קומו החדש.למ
 

של הקיבוץ, משמח להיזכר במורשת הקיבוצית שלמפעל הקרמיקה מקום  80-עם פתיחתה של שנת ה
 של כבוד בה. בתקווה שנמשיך ונפתח את הדרך שלנו לשימור המורשת והיצירה בכפר מנחם. 

 
 

 כתבה: אורית זלינגר
 
 
 
 
 

 
 

 
 

 התחלנו לפרסם ב"אתר כפר מנחם" פרוטוקולים, הודעות וכו'
חברים שנתקלים בבעיה בפתיחת הקבצים וקריאת ההודעות בצורה תקינה, 

 שישמח לעזור בפתרון הבעיה. - מוזמנים לפנות לאסף אוזן
 
 

 

 

 
  



 יוסל'ה יודוביץ
 מנהל אגף החלב בתנובה של פעם

 

לפני כמה שבועות הלך לעולמו חבר יקר שתרם רבות לצבא עם ישראל, לקבוץ הולדתו כפר מנחם 
 לחברת תנובה ולענף החלב כולו.בדרום, 

כיהן כמנהל אגף החלב  בתנובה, בתקופה מיוחדת מאוד בענף החלב ובמבנה אחר של   80 -בשנות ה
 תנובה בבעלות ההתיישבות.

מקיבוץ טירת צבי, שהיה באותן שנים, מנכ"ל מועצת החלב ועבד  מקרוב אבשלום דולב פניתי לחברנו 
בקיבוץ, פעיל מקומי בתהליכים שהקבוץ עובר ושמח לכל מפגש עם עם יוסל'ה. אבשלום, כיום גמלאי 

 נושאי החלב, שקרובים לליבו מאוד.
, כשהגעתי למועצת החלב, יוסל'ה כבר היה  שנתיים בתפקידו ואני 1986"פגשתי את יוסל'ה בנובמבר 

 חדש לגמרי, שיצא להכרות עם הענף והמערכות המדהימות שלו.
יב, פגשתי את יוסל'ה  ובמבט ראשון התרשמתי ממנו כאדם "קשוח", בתל אב 2היינו ברחוב קפלן 

 "שחצן" ו"יהיר" ומה שהכי חשוב עם ביטחון עצמי אדיר.
 

 מנהל מקצועי וישר
מתקן הייבוש בתל יוסף   עבודה בשבת, שלתוך זמן קצר נאלצנו להתמודד עם סוגיה מורכבת של  

 .וסנקציות של הרבנות
תי אדם שונה לחלוטין המקיים דיאלוג באותה שורה לפתרון בעיות הרושם הראשוני השתנה וגילי

משותפות, לתנובה ולמועצת החלב. לדעתי, רק בהנהגתו יכול הענף היה לקבל החלטה, שמהחורף 
 שבתות בעונת הייבוש בכל שנה. 15 –הבא, תנובה לא תפעיל את מתקני הייבוש בשבתות 

ו, אבל הוא סיפר לי, שבדק את הנושא והשתכנע כמנהל, היה צריך הרבה אומץ לקבל  החלטה כז
שמבחינה כלכלית, זה עושה טוב לתנובה, כי עבודה בשבת יקרה מאוד, כמובן שהוקמו  מיכלי חלב 

 נוספים, על מנת להתגבר על שיא הביקוש לייבוש.
 איש אמיץ ורגיש

פל בה במיומנות יוסל'ה היה איש אמיץ  בצבא וגם בניהול. לא חשש לתפוש את הבעיה בקרניה, לט
 מקצועית, תוך הסתכלות גם  על היבטי צד של הפתרונות המוצעים.

היו המון חששות,  מעבר לתשלום בעבור שומן וחלבון בכל  משק החלב בארץ. –הדוגמה השנייה 
אצל המגדלים וגם במחלבות, ויוסל'ה לא התבייש לומר, שזה המהלך הנכון שרואה פני עתיד, נאמץ 

ות ולחזק את הטיפוח, כך שיתאים ליעדי השומן והחלבון, שהצרכן והמחלבה זקוקים אותו ונתחיל לבנ
 להם.

קודם  כל תהיה בן  אדם ואם לא, אז כלום לא שווה." "כל " –היו לו כמה אימרות שבולטת שבהן 
 אם היא מביאה  אתה שיפור בדיאלוג  בין אנשים." –העשייה הכלכלית הכלכלית שלי יש לה ערך 

 

גילה נדיבות לב של "מונופול תנובה" בהרבה תחומים, לא היה קשה לרתום אותו לפעולות  של  יוסל'ה
עזרה לאנשים שנקלעו לצרות ולפעולות רווחה למען אוכלוסיות בישראל. יוסל'ה פיתח את הרגישות 
החברתית, גם בגין העובדה שהבן שלו היה עיוור. הוא שוחח איתי הרבה פעמים והחלפנו חוויות 

 תפות בנושא. יוסל'ה היה עוזב כל  עבודה, לסייע לו.משו
בשיחות איתי, יוסל'ה הצניע מאוד את הפעילות הצבאית שלו. הוא לא סיפר שקיבל את אות המופת, 

 רק סיפרו עליו שהיה כזה וכזה... –" ועוד דב לבןאו שהיה מפקד יחידת "
 

 ידע לקחת אחריות
מנהל כריזמטי, בעל דוגמא אישית למופת, צנוע בדרישותיו  שנים בתנובה, שבהן היה 12 -יוסל'ה היה כ

 כמנהל ובעל אופי משתף.
יוסל'ה היה דוגמה לאופן שבו  מנהל,  – 1995פרשת הסילקון בחלב התפוצצה ברעש תקשורתי בקיץ 

גדול ככל שיהיה, לוקח אחריות מניסטריאלית והולך הביתה. חשוב היה לו לשמור על שמה ומעמדה של 
פקידה כמוסד חשוב בחקלאות הישראלית, ולעמוד בערכים האישיים שלו. לאורך כל תנובה ות



התקופה, לאחר התפוצצות הפרשה, הוא שמר על מורל גבוה וניהל את האגף בצורה מקצועית מאוד, 
 למרות המשבר התקשורתי החריף שחווה.

 פנה לדרכים אחרות ותמיד היה לו ביקוש גבוה לניהול, כי היה מנהל בעל שיעור קומה. יוסל'ה
 שמרנו על קשר גם בכל השנים שלאחר תנובה, אהבתי לשוחח אתו, אהבתי

 ."הוא יחסר לכולנו, להיפגש אתו
 

 יהי זכרו ברוך!
 

 הביא לדפוס אבי בן צבי. 2018מתוך הרפת והחלב אוקטובר 
 

 
 

 

 
 
 

 

 איחולי דרך צלחה ובהצלחה 
 הנט -לדניאל הכספי

 עם הגיוס לצה"ל, 
 שוב הביתה בשלום.

 
 

 

 
 
 

 

 לחברות ועדת צעירים אסתי אלבירט, סיגל סעידי ועדנה קפלן 
 ישר כח ובהצלחה.

 
 
 
 

 
 

 הודעה בקשר לקבורה בקבוץ
 

 שהוא תושב המקום.עלינו להזכיר, שאין אפשרות לקבורה בבית העלמין של הקבוץ,  אלא למי 
 זאת על פי הנחיה של משרד הדתות ומינהל מקרקעי ישראל.

 

 זאבי רוזנר



 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 רחל פינקוס 12.01.1913-15.02.1976

 אליעזר )לייזר( רומבק 04.06.1914-28.02.1979

2.198601.0-1.1912010.  אברהם פיטוכובסקי 
2.199206.0-2.1916025.  אסתר ציקל 
21992017.-27.12.1913  חנה ברמן 
2.1994027.-7.1919015.  פנחס כנעני 
2.199501.0-4.1912019.  זלו אפל 
2.199605.0-9.1921028.  יהודית אלעזרי 
2.199606.0-7.1904021.  אברהם גרינבוים 
2.1996010.-6.191001.0  חונקה )אלחנן( קפלן 
2.199801.0-5.1914012.  אסתר דובר 
2.200206.0-3.191306.0  פרוינדאסתר  
2.200209.0-17.11.1913  לידה אגוזי 
2.200209.0-25.11.1911  ראובק קריסטל 
2.2002011.-13.11.1921  חוה שטרן 
2.2005023.-18.11.1915  ישראל כרמון 
2.2007025.-28.12.1914  לאה דווידוב 
2.2009024.-20.11.1917  משה דומב 
2.2011022.-4.192107.0  אסתר מנדל 
.20150210.-8.1933030.  יעקב צקיר 

2.2017015.-6.192309.0  

 

 רות יערי

  
   

 


